幼兒保育系 (碩士班)
Department of Child Care
1、 必修科目Required Courses

596001
教育研究法
 3必
 鄭芬蘭，上
課程目的在幫助學生如何執行專題研究，充實方法論之專業訓練，並能夠評鑑相關之學術論文。
教學內容包括：各種研究方法、執行專題研究、撰寫學術論文之介紹與評論等。
596001
Educational Methodology.
 ３R
Finland Cheng，F
    The aims of this curriculum are to teach students, how to excute research, enrich
methodological knowledge, and enable to comment thesis.

The contents of this course include to introude main kinds of methodology, how to excute professional studies, and write thesis well, as well as how to make comments on professional papers.

596002
教育統計學
 3必
   林純雯，上
本課程旨在介紹運用在教育與幼保的高級統計方法。內容包含單因子變異數分析，二因子變異數分析，χ2考驗，趨向分析，共變數分析，淨相關，多元迴歸分析，一般線性模式，因素分析，無母數統計考驗。
596002
Educational Statistics
 ３R
   Chun-Wen Lin，F
The course is to introduce to the advance statistical methods in education and child care. The contents include: one-factor analysis of variance, two-way analysis of variance, Chi-square test , trend analysis, analysis of convariance, partial correlation,   multiple regression analysis, general linear model, factor analysis, nonparametric statistical test. 

596003
質性研究
  3必
   馬祖琳，下
本課程旨在介紹質性研究所採用的方式、程序、步驟、策略，以協助學生發展進行質性研究能力。內容包含：質性研究理論，研究性質與類別、研究設計、資料蒐集與分析、研究報告撰寫等。
596003
Qualitative Research
  3R
  Tzu-Lin Ma，S
The purpose of this course is to introduce the methodology of qualitative research.

The major topics include: theory, the nature and categories of research, research design, data analysis and writing research report.
596004
專題討論
  1必
     輪授，下
課程目的針對幼保相關的特定議題，進行系統性的閱讀、討論與評論。
596004
Seminar
  1R
     Take turn，S
The aims of seminar are to execute systematic reading, discussion and comment on special issues of child care.

596005
獨立研究
  1必
    輪授，上
獨立研究意指，研究生在指導老師的督導下，針對特定主題進行小型研究，藉以增進其獨立執行研究的學術能力。
596005
Independent Research
             1R
                   Take turn，F
The purpose of independent research is to carry out a specific topic of the study under the supervision of advisor in order to improve the academic ability.

596006
碩士論文
  6必
  指導教授，上
課程目的在指導學生如何順利完成碩士學位論文。
596006
Master Thesis
                     6R
             Guide Professor，F
The aim of this curriculum is to teach students, how to complete thesis independently.
2、 選修科目Elective Courses
596007兒童文學專題研究
 3選
   李之光，上
本課程旨在探討兒童文學的發展、理論及創作，協助學生獲得兒童文學評論能力。教學內容包括各國兒童文學發展史、兒童文學的創作理論、兒童文學作品評論、電子童書的創作與評鑑。
596007
Studies in Children’s Literature
 ３Ｅ
 Tze-Kuang Lee，F
The object of this course is to discuss the history, the theory and the creation of  children's literature. It will assist students to obtain the ability of criticism on children’s literature works. It covers the historic development of different countries, the theories of creation of children's literature, the criticism of children's literature works, and the creation and evaluation of electric storybooks.
596008
兒童情緒與社會專題研究
3選
     王淑清，上

本課程旨在介紹兒童情緒與社會行為之相關理論、基本知識及研究方法，以奠定學生學理及研究的基礎，並設計發展適齡適性的情緒與社會課程。內容包含情緒的發展、了解及調適、依附、攻擊及利他等主題，以及課程的規劃與設計。
596008
Emotional and Social
 ３Ｅ
           Shu-Ching Wang，F

Development
The purpose of this course is to introduce developmental theories and research methods of children's emotional and social behaviors.  The major topics include: measurement and recognition of emotion, emotion regulation, attachment, aggression, ultruism and prosocial behaviors，the plan and development of emotional and social curriculum.
596009教保機構經營管理專題研究        3選                   張富萍，上
本課程旨於傳授學習者有關教保服務機構相關經營管理議題之相關專業知識。討論範疇乃依規劃、組織、領導、控制等層面，探討教保服務機構之行銷、資訊管理、人力資源、財務管理、服務與作業系統及相關經營管理功能。期使學習者對於教保服務機構之經營管理有一全面地瞭解與專業素養。
596009 Management of Educare Service     ３Ｅ                Fu-Ping Chang，F
   The purpose of this course is to explore the knowledge about management in the setting of educare service. This course will focus on such subjects as organization development, marketing, finance, and knowledge management under the framework of planning, organization, leadership, and controlling. 
596010
特殊兒童專題研究
 3選
    徐庭蘭，上
本課程主要在協助學生了解特殊兒童理論及其研究，而主要是探討特殊兒童的成因、診斷、早期療育、課程模式、專業團隊方案與融合教育等。
596010
Studies in Special Children
 ３Ｅ
  Ting-Lan Hsu，F
This seminar is to help students to understand theories and research for special children. The aim of content is to investigate etiology, assessment, early intervention, curriculum models, interdisciplinary programming and inclusive education etc.  

596011兒童戲劇專題研究                 3選                       李之光，下
本課程旨在協助學生獲得兒童戲劇評論能力。主要探討兒童戲劇之基本內涵、理論基礎、派別與演出流程，並了解其創作理念。學生於課程結束後將能撰寫與兒童戲劇相關之研究論文摘要。
596011　Studies in Children’s Drama       ３Ｅ                Tze-Kuang Lee，S
This course has intent to assist students obtaining the ability to critique children drama. The course primarily explores the fundamental content of children drama. The theoretical foundation, schools and performing procedures of children drama are included in this course. The students will finally find the ideas behind the creation of children drama. The students are required to write research papers relative to children drama after the course ends.
596012 兒童產業行銷專題研究             3選                      曾榮祥，下
本課程旨在探討兒童產業行銷之相關領域的研究，引導學生瞭解多元化的兒童產業型態、規畫與相關研究，並且結合兒童產業行銷的相關理論與實務議題。期能引導學生探討、發掘兒童產業行銷之相關研究議題及其發展趨勢。
596012 Research for Children Industry      ３Ｅ            Jung-Hsiang Tseng，S
       and Marketing
In this course we will be exploring the research for children industry and marketing. The degree program blends theory and practice. Students will gain the understanding of design and relevant research for children industry and marketing. Students will be expected to explore their research topics. In this course we will also help students to understand the trends of children industry.
596013 教保服務政策專題研究             3選                      林純雯，下
本課程旨在探討教保服務政策及法規之理論與重要議題：在理論方面，含括政策規劃、政策合法化、政策執行、政策評估等；在議題方面，則涵蓋對於我國與其他重要國家教保服務相關政策之瞭解、比較與討論。期使學生透過本課程之修習，熟悉政策過程與參與機制，且能掌握當代重要的教保服務議題，並尋繹未來可能的發展趨勢。
596013
Policy on child Educare Service
  ３Ｅ               Chun-Wen Lin，S
The object of this course is to study the theories and issues of child educare policy and regulation. The theory scopes include policy formulation, policy legitimation, policy implementation, and policy evaluation. The issue scopes include the essential understanding, comparison and creative discussion in international child educare policy. In addition, this course will nurture students to better understand the policy decision-making and participation, contemporary child educare issues and future trend as competent professionals.
596014早期療育專題研究
3選
     蔡惠玲，下
本專題研究主要討論早期療育技術對高危險群嬰幼兒在醫療與教育之需求，並強調專業團隊與其協調，以期能達到嬰幼兒及家庭的需求。
596014
Studies in Early Intervention
   ３Ｅ
  Huei-Ling Tsai，S
This seminar is going to discuss early intervention techniques for meeting the medical and educational needs of high risk infant and toddlers, and also emphasize on interagency coordination and the use of the transdisciplinary team to meet the family’s and the child’s needs.
5960015 兒童行為輔導專題研究              3選                    鄭芬蘭，下
    本課程旨在探究運用於兒童行為的輔導方法。內容包括：瞭解影響兒童行為的正向因子與危險因子、有效的行為輔導策略以及多元文化的觀點，以培育學生發展有效能的兒童行為輔導知能。
596015 Study in Children Behavior Guidance.   ３Ｅ                Finland Cheng，S
     This curriculum aims to introduce the advance guidance strategy for children. The 
contents include：to understand the positive and crisis effect factor, efficacy guidance strategy, 
multiple cultural viewpoint et al., in order to promote the guidance ability for children 
development.
596016
幼兒園課程專題研究
3選
馬祖琳，上
本課程旨在探討各種幼兒課程的理論基礎、哲學背景及其對幼兒可能的影響。主要內容包含：蒙特梭利教學、高瞻教學、銀行街教學、華德福教學、及方案教學等，以及幼兒園教保活動課程大綱研討。

596016
Studies in Early Childhood
   ３Ｅ
   Tzu-Lin Ma，F

Curriculum

The purpose of this course is to explore the theory and the philosophy of curriculum for and the effects on young children. The topics include: Montessori, High-Scope, Bank Street, Waldfle, and Project Approach. The curriculum standards of the kindergarten is discussed.
596017 電腦輔助教學系統設計專題研究
3選                   許衷源，上
本課程以專題實作演練模式，來促進學生掌握該科技在教育訓練上的實務應用，並以透過系統設計、學習活動設計、與研究設計來培養學生獨力研究之能力。

596017 Computer-assisted instruction        ３Ｅ            Chung-Yuan Hsu，F
system design
This course will use project-based learning to promote students’ skills in developing computer-assisted instructional system, pedagogical and research design. Students will acquire hands-on practice with a variety of computer-based tools while exploring instructional methods and principles of design.
596018兒童課後照顧服務專題研究          3選                   曾榮祥，上
本課程旨在探討兒童課後照顧服務之相關領域的研究，含：課後照顧中心、安親班、國小課後照顧班等組織及其議題，引導學生瞭解兒童課後照顧活動規畫、課後照顧相關研究議題、兒童各學習領域相關理論與實務議題。並期能引導學生探討、發掘兒童課後照顧活服務之相關研究議題與發展趨勢，增益學生於兒童課後照顧產業之教學與研究。

596018 Research for After-school Child Care  ３Ｅ              Jung-Hsiang Tseng，F
In this course we will be exploring the research for after-school child care. The degree program blends theory and practice. Students will gain the understanding of instructional design and relevant research for after-school child care. Students will be expected to explore their research topics. In this course we will also help students to understand the trends of after-school child care.
596019
兒童健康與發展評估專題研究
  3選                   蔡惠玲，上
本課程主要目的是認識兒童健康與發展評估的各種技巧。本課程之設計將主要包括下列的主題：

1.一般健康狀況的評估

2.執行身體評估的技巧與注意事項

3.身體檢查技巧

4.發展評估

596019 Studies in Child Development and Health Assessment  ３Ｅ    Huei-Ling Tsai，F
The purpose of this course is to know children health and health assessment skills. This course will include the following major subjects:

1.Assessment of General Health Condition

2.Skills and Special Considerations for Physical Assessment

3.Physical Assessment Skills

4.Assessment of Development 
596020
家人關係專題研究
  3選
   王淑清，上

本課程旨在以跨學科的觀點，如依附理論、演化心理學等，探討家人關係與兒童發展。主要內容包含婚前親密關係，為人父母，從嬰兒期到成年期的親子關係及手足關係等與兒童發展的交互關係。
596020 Family Relationships
  ３Ｅ
       Shu-Ching Wang，F

The course is designed to provide an interdisciplinary introduction to issues pertaining to family relationships and child development.  The major topics include: pre-marital close relation ships, transition to parenthood parent-child relationships-during infancy, childhood, adolescence, and adulthood, sibling relationships.  The interrelation of marriage, parenting, and child development will be the focus of attention. 
596021兒童藝術專題研究
  3選
    徐庭蘭，下
本課程主要是從藝術治療及藝術教育的觀點，探討在各個發展階段兒童心智成長與其繪畫表現之關係，並協助學生藉由兒童藝術創作品中，能更加認識兒童。教學內容包括：藝術治療概論、兒童繪畫發展、兒童氣質概論、藝術治療與美術教育等。
596021
Studies in Art Psychotherapy
 ３Ｅ
                Ting-Lan Hsu，S
The aim of this seminar is to explore the relationship between stages of children development and drawing from viewpoint of art psychotherapy and art education, and to assist students to understand children well from children’s art work. The content includes theories of art psychotherapy, development of children’s drawing, and theories of children’s temperament, art psychotherapy and art education as well as special issues in art psychotherapy.

592022 數位學習專題研究                 3選                      許衷源，下
本課程目標將探討數位學習領域方面的相關研究。引導學生瞭解教學設計、常見教學設計模式、實務應用介紹、與相關研究討論。期能從中發掘個人的研究議題，並整合文獻和研究構想。

592022 Digital learning research             ３Ｅ               Chung-Yuan Hsu，S
In this course we will be exploring digital learning research. Students will gain a broad understanding of instructional design, widely used instructional design models and their application, as well as relevant research. Students will be expected to explore their research topics and integrate the literature with their ideas.
596023
教保服務人力管理專題研究
 3選
    張富萍，下
    本課程旨於傳授學習者有關教保服務機構相關人力資源管理議題之相關專業知識。討論範疇包含幼保專業人員之甄選、任用、報償、訓練、考核及相關人事運作功能。期使學習者對於人力資源管理有一全面地瞭解與專業素養。
596023
Human Resources of              3Ｅ               Fu-Ping Chang，S
        educare service

The purpose of this course is to explore the human resource management function in the setting of educare service and focus on the development of knowledge and skills that all managers and leaders need. This course will focus on such subjects as the selection process, employment law, labor relations, compensation, performance development, corporate training and maintaining effective environments. 

596024
教保機構評鑑與輔導專題研究       3選
   林純雯，下
本課程旨在探討教育與保育機構評鑑與輔導的理論、政策及實務，協助學生自課程中獲得教保評鑑的基本概念、重要取徑、政策發展、實施方式，以及於評鑑結果公布後，對於教保機構的輔導實務。期能藉此增益其規劃與執行教保行政之能力，並形塑自身的經營管理哲學及動態的省思反饋迴圈。
596024  Child Educare Institution           ３Ｅ               Chun-Wen Lin，S
 Evaluation and Guidance on
 
The course aims to explore the theory, policy and practice of evaluation and guidance to child educare institutions and to provide students with the basic knowledge, concepts, policy development, and implementation and guidance practice required for child educare institutions evaluation and after evaluation. It aims to foster students' knowledge, capability and disposition to enable them to become reflective educators with dynamic feedback and forming self-philosophy in child educare management as well as to provide students with the academic and professional foundation to design and implement child educare administration into their future child educare work.
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